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Govern va anunciar el nou Pla In·
tegral pel Bon ús de la Tecnolo·
gia a l’educació, un model reno·
vat de com s’han de fer servir les 
noves tecnologies a les aules dels 
diferents nivells educatius. L’ob·
jectiu principal d’aquest canvi és 
minimitzar les distraccions de les 
pantalles cap als alumnes i tam·
bé ajudar al fet que els estudiants 
puguin desenvolupar el seu pen·
sament crític en fer servir la intel·
ligència artificial (IA). Aquestes 
mesures podran portar·se a terme 
gràcies a 12 accions que es troben 

El Chromebook substituirà l’iPad a les aules per fomentar un ús responsable de la tecnologia
SFGA

L’eina Chromebook substituirà l’iPad a les aules per fomentar un ús responsable de la tecnologia. 

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

cions Institucionals, Educació i 
Universitats, Ladislau Baró, «la 
idea no és que hi hagi una mà·
quina que li digui al professor si 
l’alumnat ha fet servir la IA o no, 
sinó que els nens tinguin la capa·
citat d’analitzar si el que li han 
demanat a la IA és correcte o no». 

A aquesta acció se sumen altres 
11 que giren en l’entorn d’establir 
recomanacions sobre el temps 
d’exposició a dispositius electrò·
nics dins l’àmbit educatiu. Entre 
les mesures restants destaca la 
que canvia el paradigma de l’edu·
cació dins del país. A partir del 
curs 2025/26 els alumnes comen·
çaran a treballar amb l’eina Ch·
romebook en compte de fer ser·
vir l’iPad, el qual es va instaurar fa 
11 anys. «Aquesta acció permetrà 
controlar millor el contingut i les 
eines que els alumnes poden uti·
litzar a l’aula», va comentar Baró.

Tanmateix, la incorporació del 
Chromebook suposa que aquesta 
passi a ser propietat dels centres 
educatius. Tot i fer aquest canvi de 
dispositiu, tant el ministre com 
Baró i Campuzano van insistir 
que aquest 1:1 continuarà senti vi·
gent, de manera que dins de l’au·
la cada alumne comptarà amb un 
dispositiu. Tot i aquests canvis, 
Campuzano va assenyalar«que 
dins de l’aula no hi haurà pro·
blemes per assolir els objectius, 
ja que els dispositius els propor·
cionarà l’escola i els pares només 
s’hauran de preocupar perquè 
l’alumne tingui un dispositiu a 
casa, ja que el nou sistema és com·
patible amb molts dispositius». .

Educació busca detectar el 
pensament crític davant la IA

MILLORES EDUCATIVES

Bona praxis a l’entorn digital
Tema del dia

dins del marc del nou Pla.  
Una de les principals és la In·

tegració de competències digi·
tals i pensament computacional 
al currículum educatiu, que se·
gons va explicar el director del 
Departament d’ensenyament 
superior, Recerca i Innovació 

Tecnològica, Xavier Campuza·
no, «busca fomentar l’alfabetit·
zació mediàtica i en la IA». Això 
vol dir que aquesta incideix en 
la importància que els alumnes 
tinguin consciència de la IA i de 
les noves tecnologies. Segons va 
assenyalar el ministre de Rela·

LADISLAU BARÓ XAVIER CAMPUZANO

«La idea és que els alumnes 
tinguin la capacitat d’analitzar 
si el que li han demanat a la IA 
és correcte o no»

«El nou marc del Pla 
Integral busca fomentar 
l’alfabetització mediàtica i en 
la intel·ligència artificial»

MINISTRE D’EDUCACIÓ DIRECTOR DEL DEPARTAMENT
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Bé, la setmana passada us 
vaig parlar dels llocs més 
terrorífics d’Alacant. Avui, 
per desgràcia, els llocs més 
terrorífics i aquesta vega-
da basats en fets reals esde-
vinguts els últims dies són 
a la meva terra, a València, 
i són deguts a la DANA.

El pitjor és que avui diu-
menge que estic escrivint 
aquest article continuen 
sent terrorífics amb un 
gran nombre de morts i 
desapareguts, i continua 
l’alerta per perill per plu-
ges torrencials en diversos 
llocs, entre ells Alacant. 
Però, per què tanta des-
trucció en aquestes zones?

Hi ha diversos motius, 
alguns dels quals he cone-
gut des de petita, quan ha-

El nou Pla Integral pel Bon 
Ús de la Tecnologia en 
l’educació d’Andorra re-
presenta un pas essencial 
per preparar els joves en 
una societat cada cop més 
digital. En lloc de debatre 
si la tecnologia és «bona» 
o «dolenta», aquest pla po-

Posar la responsabilitat al bell 
mig del bon ús de la tecnologia

La finestra

Oberta

EDITORIAL

FABIOLA

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

sa el focus en l’ús respon-
sable i en el foment del 
pensament crític, especi-
alment amb l’ús d’intel·-
ligència artificial (IA). La 
tecnologia és una realitat 
que cal gestionar amb cri-
teri, i aquest pla posa l’ac-
cent en ensenyar als estu-

pas en la bona direcció 
amb aquest pla, demos-
trant que, tot i no ser un lí-
der en regulació tecnolò-
gica, té la voluntat de for-
mar una generació capaç 
d’afrontar el món digital 
amb pensament crític i ús 
conscient de la tecnologia.

SOFIA MASEGOSA densament poblades i tu-
rístiques del país, on des 
de fa dècades es constru-
eix en zones inundables.

Aquest fenomen me-
teorològic tradicional-
ment conegut a la meva 
terra com la gota freda, es 
produeix quan una mas-
sa d’aire polar aïllada co-
mença a circular a altituds 
molt elevades i xoca amb 
l’aire més càlid i humit tí-
pic de la Mediterrània al fi-
nal de l’estiu, i desencade-
nen sovint tempestes que 
descarreguen gran quan-
titat d’aigua en poc temps. 
Encara que els que hi vi-
uen o hi vivim hi estem ha-
bituats, no ho estem a es-
deveniments tan destruc-
tius com el d’aquests dies 
passats.

Espero de tot cor que 
es puguin recuperar com 
més aviat millor dels 
danys materials, de les vi-
des... Són una pèrdua irre-
cuperable. .
Professora, investigadora i 
traductora

víem de passar els carrers 
de Sant Joan el 1984 amb 
l’aigua gairebé pel coll o 
en basses inflables. Tot i 
que les pluges torrencials 
i les tempestes són habitu-
als a les regions mediterrà-
nies d’Espanya els mesos 
de setembre i octubre, les 
que van caure a les zones 
més afectades van polvo-
ritzar els registres i van ar-
ribar a la província de Va-
lència fins als 500 litres 
d’aigua per metre qua-
drat. En algunes de les se-
ves poblacions va ploure 
més en unes hores del que 
ho sol fer tot l’any.

Tot i que l’Agència Es-
tatal de Meteorologia va 
elevar al màxim el nivell 
d’alerta dimarts 29 al ma-
tí per la DANA que va por-
tar les pluges, i va advertir 
d’un nivell de risc per a la 
població valenciana «molt 
alt», les autoritats no van 
adoptar mesures excep-
cionals. La traumàtica ex-
periència de la DANA del 
2024 ha tornat a posar de 
manifest el problema his-
tòric de la desordenada 
ocupació del territori al 
litoral mediterrani espa-
nyol, una de les zones més 

d’exposició i fomentar les 
competències digitals des 
de l’educació no només 
ajuda a prevenir l’abús 
de les pantalles, sinó que 
construeix una base sòli-
da per a futurs ciutadans 
digitals responsables. En 
definitiva, Andorra fa un 

València, 
la DANA

diants a reflexionar sobre 
el que consumeixen digi-
talment. Substituir l’iPad 
pel Chromebook és una 
acció destacable, la qual 
permet a les escoles con-
trolar millor els contin-
guts i reduir les distracci-
ons. A més, establir límits 

ANDORRANA DE PUBLICACIONS
President: Enric Dolsa Font

EL PERIÒDIC D’ANDORRA

Directora general: Irina Rybalchenko
Coordinadora general: Nona Muñoz
Director de Màrqueting i Comunicació:
Manel Montoro

Caps de redacció: Laura Gómez Rodríguez i Alex Montero Carrer Redacció: Pol Forcada Quevedo, Paris Mameghani 
i Elena Hernandez. Maquetació i edició gràfi ca: Pako Temprado i César Arquíñigo.
Assessores publicitat: Irene Izquierdo, Olga Kuznetsova i Stanislav Frolov  Traducció el Periòdic News: Patricia Molina.
subscripcions@elperiodic.ad Tel.: 736 200 

https://www.thecigarshop.ad/es


OpinióDimecres, 6 de novembre del 2024 5

Sovint em preguntava 
per què. Què era el que 
els altres nois de la meva 
edat, en plena època de 
l’institut, veien diferent 
en mi. Ningú ho sabia, ni 
ells mateixos, però nin-
gú em comprenia. Però el 
pitjor eren aquells com-
panys que em veien dife-
rent i això no els agrada-
va. I ho aprofitaven per 
riure’s de mi, fins al punt 
de patir assetjament es-
colar durant tota la meva 
època de l’institut. 

És cert que mai he tin-
gut un cercle social am-
pli, i des de petita, com la 
majoria de nenes autis-
tes sense diagnòstic, he 
tingut pocs amics. Però a 
primària em sentia molt 
més protegida, tant amb 
alguns companys que sí 
que em donaven el su-
port i l’estima necessaris  
— tot i que no els vaig sen-
tir mai com amics — com 

La importància d’educar en el respecte
LA TRIBUNA

Sovint em preguntava què era el 
que els altres nois de la meva edat 
veien diferent en mi a l’institut

MARIA

LOZANO

els professors.
Quan vaig arribar a 

l’institut les coses van 
canviar. És cert que l’ado-
lescència és complica-
da per a tothom, que les 
hormones van revoluci-
onant la ment i els sen-
timents dels joves, pe-
rò allà la bretxa es va fer 
més gran. Jo em sentia 
rara i mentre les meves 
companyes començaven 
a fer grups entre elles, es-
criure’s a l’agenda no-
tetes d’amistat i quedar 
després de classe, jo em 
vaig quedar sola. Amb els 
nois va ser pitjor, perquè 
vaig començar a rebre in-
sults dia a dia, des de gor-
da — que mai ha sigut 
el cas — fins a altres que 
ja no tenien res a veure 
amb el físic. A més, vaig 
arribar a perdre fins i tot 
coses com els llibres d’an-
glès, que anys després he 
arribat a la conclusió de 
que me’ls robaven. Puja-
ven fotos meves a xarxes 
socials com Facebook — 
llavors era el que estava 
de moda —, on rebia un 

munt de comentaris dels 
meus companys rient-
se de mi, i pràcticament 
ningú excepte alguna 
companya que tampoc 
sabia ben bé que fer va es-
tar del meu costat. 

És cert que avui dia se-
gurament m’hauria de-
fensat, però amb l’autis-

me sense tractar i la fòbia 
social que patia llavors 
se’m feia impossible. Pe-
rò tampoc sabia que era 
diferent en mi dels al-
tres. 

Tot i això, quan m’he 
fet adulta ho he po-
gut veure des d’una al-
tra perspectiva. Des de 

l’educació que donem 
com a adults als nostres 
fills, nets i nebots. El fet 
de no ensenyar a edu-
car a tothom, que hi ha 
persones de tota mena, 
i que totes elles merei-
xen ser respectades i en-
teses, tenint una mirada 
molt més oberta. Sense 
aquest canvi de paradig-
ma en l’educació des de 
casa i des de tota la socie-
tat el problema de l’asset-
jament escolar no millo-
rarà mai. .
Tècnica de comunicació 
d’Autea

PEXELS

El problema de l’assetjament escolar no millorarà mai si no hi ha un canvi en el paradigma
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Encara avui dia, a través 
de les revistes, anuncis, 
xarxes socials, etc.,  apa-
reixen contínuament 
mil i una fórmules i die-
tes màgiques per aconse-
guir reduir els quilos de 
més. Però com s’explica 
el fet que tot i que cada ve-
gada tenim més informa-
ció i coneixements en nu-
trició i un major consum 
i accés a productes salu-
dables, les taxes d’obesi-
tat vagin en augment? 

Doncs entre molts mo-
tius, recordem que les 
causes d’obesitat són 
multifactorials. Un d’ells 
es podria argumentar pel 
que es coneix com l’efec-
te ‘halo’. I que en certs 
casos, col·loquialment 
també se li ha anomenat 
l’efecte ‘sacarina’! I ara 
veureu per què.

L’efecte ‘halo’ en ali-
mentació té lloc quan 
pel sol fet d’incloure un 
aliment en principi salu-
dable en un àpat, et faci 
creure que així compen-
ses la resta d’aliments 
que has consumit, fins i 
tot aquells menys saluda-
bles. I, d’altra banda, tam-
bé per la creença errònia 
que pel simple fet de con-
sumir aliments ‘supo-
sadament saludables’, 
sense tenir en compte la 
quantitat, ja de per si ens 
faran disminuir el total 
de calories d’aquell àpat.

Posem alguns exem-
ples que ben segur potser 
fins i tot us sentireu iden-
tificats, ja sigui perquè 
ho heu pogut veure en al-
gú proper o vosaltres ho 

L’efecte ‘halo’ en alimentació
En certs casos, col·loquialment, també se li ha anomenat l’efecte ‘sacarina’

MIRADOR

Estigueu atents amb aquest 
efecte ‘halo’, el qual ens portar a 
prendre decisions equivocades

BERTA

JIMÉNEZ

heu posat en pràctica en 
alguna ocasió. 

Un cas típic seria el 
d’aquella persona que es-
tà intentant menjar de 
forma més sana per per-
dre pes i decideix dema-
nar o preparar-se només 
una amanida per sopar, 
però comença a afegir-li 
ingredients (fruits secs, 
formatge, daus de bacó,  
crostons de pa...), conver-
tint-se de mica en mica 
en una amanida ben ca-
lòrica i possiblement poc 
saludable! Però la perso-
na se la menja conven-
çuda que està ingerint 
el millor per al seu cos i 
a més amb poques calori-
es, ja que és simplement 
una amanida. 

Un altre exemple molt 
freqüent és que després 
d’un àpat copiós, quan 
arriba el moment del ca-
fè, se’l demani amb sa-
carina. I no per gust, si-

nó pensant que així com-
pensarà tota la resta. I el 
problema és que  no dei-
xa de ser una paradoxa, 
amb la qual només acon-
seguirem allunyar-nos 
dels veritables objectius 
que volen aconseguir (un 
pes adequat, uns hàbits 
alimentaris correctes...)  
i enganyar-nos inconsci-
entment a nosaltres ma-
teixos. 

Consumir aliments 
light, baixos en calories, 
sense sucres afegits, 0% 
matèria grassa... com a 
substitució del mateix 
aliment de referència 
pensant en què així se-
guirem una alimentació 
més equilibrada, també 

es considera un efecte ha-
lo. De la mateixa manera 
que quan triem produc-
tes ultraprocessats com 
una hamburguesa vege-
tal, un Frankfurt de to-
fu o una pizza sense glu-
ten... Aparentment, ens 
han fet creure que eren 
millors i engreixaven 
menys i no té per què ser 
així, inclús sovint és tot 
el contrari. 

Amb tot això, vull ar-
ribar a la conclusió que 
estigueu atents amb 
aquest efecte halo que 
ens pot portar a prendre 
decisions equivocades i, 
en gran part, el problema 
el trobem amb la publi-
citat i amb l’etiquetatge 

dels  d’aliments que no 
paren de «bombardejar-
nos» amb reclams com: 
ric en fibra, baix contin-
gut en sucres i greix, sen-
se lactosa, amb omega-3, 
etc., missatges que fàcil-
ment poden ser mal in-
terpretats, fent-nos creu-
re  davant  d’aliments de 
dubtosa qualitat nutrici-
onal que siguin realment 
‘adequats’! 

Fer una anàlisi cohe-
rent d’allò que mengem 
i comprem, anar amb 
compte amb les ‘falses’ 
creences i mites quan 
parlem d’alimentació, i 
buscar fonts d’informa-
ció  segures, ben docu-
mentades o demanar as-
sessorament professi-
onal, és el que ens pot 
ajudar a fer bones elecci-
ons. .

Col·legi de dietistes i 
nutricionistes d’Andorra 
num. col.legiada 03/07

PEXELS
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El president de la Confederació 
Empresarial Andorrana (CEA), 
Gerard Cadena, va manifestar 
la urgència de defensar el teixit 
empresarial andorrà davant els 
reptes que implica l’Acord d’as-
sociació amb la Unió Europea. 
En el marc de la conferència de 

Cadena adverteix sobre la necessitat de protegir les empreses locals davant les foranes
CEA

Gerard Cadena, durant la presentació de la conferència.

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ANDORRA LA VELLA

bleixin al país puguin operar so-
ta les mateixes condicions que 
les andorranes. Segons Cadena, 
«volem que les empreses foranes 
que arribin ho facin en igual-
tat de condicions; cal protegir 
les nostres empreses, no posant 
barreres, sinó buscant l’equili-
bri necessari per competir amb 
justícia».

Un dels aspectes essencials 
de l’Acord és la gestió de la lliu-
re circulació de mercaderies i el 
control de la immigració, punts 
que, segons Cadena, requerei-
xen una negociació acurada per 
evitar impactes negatius en el 

UNIÓ EUROPEA

La CEA manifesta un ‘sí’ a l’Acord 
d’associació, però «vigilant i crític»

Gerard Cadena

«L’acord és clau 
per avançar en la 
diversificació de 
l’economia, però cal 
una protecció efectiva»

PRESIDENT DE LA CEA

l’advocat Miquel Roca i Junyent, 
sota el títol ‘Andorra Unió Eu-
ropea: Un camí de futur’, Cade-
na va subratllar la importàn-
cia d’estudiar detingudament 
els avantatges i inconvenients 
de l’Acord per assegurar que les 
empreses nacionals no quedin 
en desavantatge davant la com-
petència estrangera.

«La CEA ha estat analitzant 
tots els pros i els contres des de 
principis del 2019, treballant 
per identificar aquells aspectes 
en els quals creiem que s’ha de 
mantenir una posició de defen-
sa ferma», va explicar Cadena. 

En aquest sentit, la CEA recoma-
na un «sí vigilant i crític» al re-
ferèndum, posant l’accent en la 
necessitat d’introduir certs ajus-
tos en l’Acord que permetin a 
Andorra assegurar una diversi-
ficació econòmica equilibrada. 
«Aquest acord és clau per avan-
çar en la diversificació de l’eco-
nomia andorrana, però cal una 
protecció efectiva».

En aquest sentit, la CEA propo-
sa que, a més de períodes trans-
itoris, s’estableixin normatives 
d’adaptació gradual a la compe-
tència estrangera, amb garanti-
es que les empreses que s’esta-

teixit empresarial. «És fonamen-
tal que el Govern i el Consell 
General aconsegueixin acords 
marc, així com una ‘lletra peti-
ta’ que protegeixi les nostres em-
preses locals», va indicar. Tot i 
que les xarxes socials amplifi-
quen veus contràries a l’Acord, 
Cadena apunta que la majoria 
dels empresaris «no compartei-
xen el posicionament negatiu» 
que hi circula. «Actualment, el 
soroll mediàtic sembla estar a fa-
vor del no, però això no signifi-
ca que es perdi el referèndum; 
l’opinió real entre els empresa-
ris és una altra», va subratllar. .
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La Confederació Empresarial 
Andorrana (CEA) va expressar la 
seva disconformitat amb la de-
cisió del Govern de no permetre 
que els treballadors temporers 
puguin realitzar hores extra du-
rant la temporada hivernal. Ai-
xí ho va afirmar el president de 
la CEA, Gerard Cadena, qui va 
reiterar que l’entitat considera 
aquesta mesura fonamental per 
satisfer les necessitats del mer-
cat laboral, especialment en sec-
tors clau com l’hoteleria i les 
pistes d’esquí. A més, va instar 
el Govern a implementar meca-
nismes de control adequats per 
fer-ho possible.

L’entitat insisteix en el fet que és possible establir mecanismes per als treballadors temporals

Cadena reitera que sí que es 
poden controlar les hores extra

NEGATIVA A L’APROVACIÓ

EL PERIÒDIC

Cadena afirma que treballaran per implementar el sistema de control més endavant.

L.G.R.
ANDORRA LA VELLA

«Pensem que és l’única excep-
ció que hi ha perquè tots els al-
tres treballadors poden fer ho-
res extra en diferents sectors, ex-
cepte els temporers», va destacar 
Cadena. La CEA argumenta que 
la possibilitat de fer hores extra 
ajudaria a resoldre els reptes de 
personal que afronten les em-
preses en temporada alta i, per 
això, considera que amb les ei-
nes adequades, la mesura seria 
viable. «El que s’ha de veure és 
com s’implementa aquest con-
trol que hi ha d’haver», va afegir.

Amb l’aprovació de gairebé 
5.000 nous permisos d’immi-
gració per a la temporada hiver-
nal, Govern ha rebutjat la peti-
ció de la CEA al·legant la manca 
d’un mecanisme normatiu de 

possible i suggereix que hi ha 
alternatives per garantir-ne un 
seguiment adequat. Cadena va 
proposar la col·laboració de la 
Caixa Andorrana de Seguretat 
Social (CASS) per monitoritzar 
les hores extres i ha remarcat 
la necessitat de dotar de més 
recursos l’Àrea d’Inspecció de 
Treball. El president de la CEA 
també va esmentar que si no es 
pot implementar un sistema de 
control en aquesta temporada, 
treballaran perquè s’aprovi més 
endavant. «Estem intentant par-
lar amb el Govern i veure quan 
poden implantar aquest meca-
nisme i si no pot ser aquesta ve-
gada, que la propera vegada pu-
guem tenir-lo ja implementat», 
va concloure. .

GERARD CADENA

«Estem intentant parlar 
amb el Govern i veure quan 
poden implantar aquest 
mecanisme»

PRESIDENT DE LA CEA

control de les hores extra dels 
temporers, com va indicar el mi-
nistre portaveu Guillem Casal. 
«No hi ha mecanismes norma-
tius que prevegin un control de 
les mateixes», va assenyalar Ca-
sal, expressant dubtes sobre la 
viabilitat de la proposta.

Davant d’aquesta situació, 
la CEA insisteix en què el con-
trol de les hores extra no és im-
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Fa ara quatre anys i mig que es 
va constituir el Tribunal d’Arbi-
tratge del Principat d’Andorra, el 
que ja tothom coneix com el TA-
PA. Des de llavors, els càrrecs de 
presidència i secretària general 
han estat atorgats a Pierre Raoul-
Duval, president actual del comi-

El Tribunal d’Arbitratge 
rel·lega així del càrrec 
a Juan Pablo Correa

Pilar Escaler agafa el relleu com 
a secretària general del TAPA

AUDIÈNCIES PRIVADES

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

tè, i a Juan Pablo Correa, el que 
des d’ahir és ja l’antecessor de Pi-
lar Escaler, la nova ocupant del 
lloc. Sobre això, cal recordar que 
el càrrec de secretari general és 
l’encarregat de fer, per delegació 
del Consell Arbitral, el seguiment 
dels diferents procediments ar-
bitrals encomanats al TAPA. Una 
funció que ja es troba «en molt 
bones mans», tal com va apuntar 
ahir el mateix Raoul-Duval.

La cerimònia va iniciar preci-
sament amb el discurs del pre-
sident, qui va oficialitzar el re-
lleu de Juan Pablo Correa a Pi-
lar Escaler, agraint així el treball 

EL PERIÒDIC / P.M.

La fotografia institucional d’ahir del Consell d’Arbitral amb la nova secretària del Tribunal d’Arbitratge d’Andorra, Pilar Escaler.

Pierre Raoul-Duval

«Agraïm a Correa el seu 
saber estar al tribunal, ja 
des d’un inici. Aquesta 
nova etapa serà igual 
d’excel·lent o millor»

PRESIDENT DEL TAPA

exercit per part de l’exsecreta-
ri i ressaltant el bon funciona-
ment del Tribunal d’Arbitratge 
des de la seva creació. «Han pas-
sat quatre anys des de la inaugu-
ració del TAPA i hem tornat a re-
unir el Consell Arbitral per do-
nar la benvinguda a la Pilar, qui 
tothom ja deu conèixer, i agrair 
al mateix temps  la labor de Juan 
Pablo Corral perquè si el TAPA 
ha funcionat tan bé des de la se-
va obertura és gràcies a ell», va 
concretar el màxim dirigent.

«La reencarnació del Princi-
pat». Així és com va definir el 

Pilar Escaler

«És un moment molt 
especial per a mi. D’una 
manera justa i imparcial 
és com continuarà 
operant aquest tribunal»

SECRETÀRIA GENERAL DEL TAPA

president de l’estament arbi-
tral a Escaler, advocada de pro-
fessió i exdirectora de la Cam-
bra de Comerç. Tot seguit, va ser 
Correa qui va prendre la paraula 
retornant els agraïments per la 
confiança dipositada en la seva 
figura durant aquest primer pe-
ríode del tribunal, el qual «ja és 
reconegut arreu del món i té un 
nom propi i un reglament mo-
dern i transparent». A més, va 
posar sobre la taula la fama in-
ternacional del Principat com a 
«país neutral en arbitratges». 

Finalment, Escaler, ja com a no-
va secretària i visiblement emo-
cionada, va proferir unes parau-
les d’agraïment al president, sent 
conscient «de la exigència i impli-
cació» que implica el càrrec. Tam-
bé va promulgar la resolució de 
conflictes «de manera justa i im-
parcial», la qual forma part del se-
gell de l’organisme. Altrament, 
va ponderar l’adaptació que cal 
del tribunal als temps moderns, 
«ja que vivim en una societat on 
els conflictes són inevitables» i 
que continuaran garantint la re-
putació de totes les empreses. .
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EL BATEC DE LA
COMUNITAT.

MITJANS DE PROXIMITAT,

Tota comunitat necessita un cor, un cor per fer-la bategar, per 
crear vincles, per reforçar la identitat, per arrelar-nos al territori.
I en un món de canvis i d'incerteses, oferir informació
propera amb un periodisme rigorós i de confiança.

AMIC, 600 mitjans de proximitat, a tots els territoris
de parla catalana.

https://www.amic.media/


Nacional Dimecres, 6 de novembre del 202412

El Centre de Congressos d’Andor-
ra la Vella va acollir ahir el primer 
dia de l’anual Consell de l’Associ-
ació Mundial de la Carretera (PI-
ARC) amb la presència de més de 
200 participants. Una cita que en-
guany s’ha escollit per celebrar a 
Andorra per les diferents arrels 
que manté amb l’associació. «És el 
reconeixement a escala internaci-
onal de la feina que s’ha anat fent 
al llarg d’aquests 25 o 30 anys amb 
totes les infraestructures viàries, 
túnels i instal·lacions», va esmen-
tar el secretari d’Estat de Transi-
ció Energètica, Transports i Mobi-
litat, David Forné.

D’aquesta manera, durant la 

El secretari d’Estat 
exposa l’evolució del 
model de transport

Forné destaca la feina dels darrers 
anys al Consell de la corporació 

ASSOCIACIÓ MUNDIAL DE LA CARRETERA

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

jornada d’ahir i avui, represen-
tants d’alguns dels 128 països as-
sociats es congregaran a la capital 
per debatre temes com les noves 
vies o la sostenibilitat en el món 
del transport. Forné va fer saber 
als assistents l’origen de les carre-
teres d’Andorra que està estreta-
ment vinculat amb l’energia grà-
cies a la concessió que es va fer a 
l’antiga FEDA, anomenada Forces 
Hidroelèctriques d’Andorra (FHA-
SA). En aquest aspecte, va explicar 
que el país actualment té una xar-
xa de carreteres que permet mou-
re’s amb comoditat, tot i ser un 
terreny de muntanya.

Cal remarcar que Andorra ini-
cia un procés per poder adaptar el 
model sostenible de mobilitat al 
país. A més, Forné va recordar que 
des de la secretaria d’Estat s’han 
dut a terme accions on s’engloben 
totes les polítiques d’acció climà-
tica i la millora de models de mo-
bilitat amb l’autobús gratuït o el 
transport segregat. .

SFGA

El secretari d’Estat exposa al comité el model de transport sostenible i descarbonitzat.

«És el reconeixement a 
escala internacional de 
la feina que s’ha anat fent 
al llarg dels anys amb les 
infraestructures viàries»

Air Nostrum mantindrà fins ara només les 
rutes de Madrid i Mallorca
AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

ARXIU ANA

Air Nostrum mantindrà fins ara només les rutes de Madrid i Mallorca.

El passat cap de setmana, el 
director comercial d’Air Nos-
trum, Juan Corral, va manifes-
tar en declaracions a la premsa 
que la línia Andorra-Màlaga po-
dria ser interessant de cara al 
futur, plantejant la possibilitat 
d’obrir el nou destí en el marc 
de l’aeroport Andorra - La Seu

Per la seva banda i en refe-
rència a les declaracions del di-
rector de la companyia, ahir 
al matí el secretari d’Estat en 
afers energètics, David Forné, 
va mencionar que actualment 

l’ANA.
Cal remarcar que Air Nos-

trum manté connexions amb 
Madrid i Mallorca, dues línies 
que s’han rebut molt bé i co-
mencen a consolidar-se.

«Aquest cap de setmana va 
haver-hi una gran afluència de 
gent i esperem que durant els 
pròxims mesos es mantingui 
per la temporada hivernal», va 
al·legar sobre això el responsa-
ble de la companyia. 

Val a dir que la decisió de 
mantenir les dues línies és per-
què no es vol sortir de la dotació 
pressupostària. Amb tot, des 
de Govern estan molt contents 
per l’èxit obtingut amb el repte 
que suposava construir un ae-
roport de muntanya que actu-
alment ja supera els 12.000 vi-
atges des d’inicis d’any. .

«no es contempla obrir cap al-
tra línia», encara que ja han co-
mençat amb els estudis per sa-

ber quines serien les millors 
destinacions per obrir futura-
ment en l’aeroport, fa saber 

MOBILITAT AÈRIA
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Ordino Arcalís ha registrat un 
total de 70.000 visitants durant 
la temporada d’estiu-tardor, que 
va culminar aquest passat cap 
de setmana amb el tancament 
dels accessos al popular Mirador 
Solar de Tristaina. Només du-
rant el pont de Tots Sants, gai-
rebé 3.000 persones van visitar 
l’estació, que ha estat un dels 
principals atractius d’Andorra. 
Situada a 2.700 metres d’altitud, 
aquesta espectacular estructura 
circular ofereix vistes impressio-
nants sobre la vall d’Ordino i els 
llacs de Tristaina, i s’ha convertit 
en un destí imprescindible du-

El Mirador Solar de Tristaina consolida l’estació com un destí turístic estival clau per al país

Ordino Arcalís atrau 70.000 visitants 
a la temporada d’estiu-tardor

ÈXIT TURÍSTIC

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

rant l’època estival, accessible 
a través del telecadira de Creus-
sans i el telecabina de Tristaina 
amb terres de vidre.

Malgrat que la climatologia 

tims 4,5 quilòmetres sense tràn-
sit. L’oferta ha estat completada 
amb una proposta gastronòmica 
de qualitat als restaurants de la 
zona, com el Restaurant La Coma 
i el Refugi de Sorteny, que ha aco-
llit 1.770 pernoctacions des de l’1 
de juny fins al 3 de novembre.

Amb la temporada d’estiu-
tardor finalitzada, Ordino Arca-
lís ara enfila els últims prepara-
tius per a l’obertura de les pistes 
d’esquí, prevista per al 30 de no-
vembre, sempre que les condici-
ons meteorològiques ho perme-
tin. Les primeres nevades a les 
cotes altes durant les darreres 
setmanes han generat bones ex-
pectatives per a l’inici de la tem-
porada d’hivern. .

GRANDVALIRA RESORTS

El Mirador Solar de Tristaina i les activitats a l’aire lliure consoliden l’estació com un destí turístic estival clau. 

LES XIFRES

3.000
La xifra total de persones que 
van visitar el Mirador de Tristaina 
durant el pont de Tots Sants.

adversa, especialment els caps 
de setmana, ha condicionat el 
nombre de visites, el Mirador 
Solar de Tristaina ha demostrat 
ser una de les atraccions més vi-
sitades del país. Els visitants no 
només han pogut gaudir del mi-
rador, sinó que també han par-
ticipat en excursions i activitats 
com rutes de senderisme guia-
des pels Grandvalira Mountain 
Guides. Aquestes inclouen sor-
tides nocturnes de lluna plena i 
observacions del fenomen solar 
al pic d’Arcalís, que es produeix 
cada 7 d’agost.

A més, el tram final de la car-
retera de la Coma ha estat tancat 
per facilitar el pas dels cicloturis-
tes, que han pogut gaudir dels úl-

1.170
La xifra total de pernoctacions al 
Refugi de Sorteny des de l’1 de 
juny fins al 3 de novembre.
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Andorra s’està bolcant i molt en 
una causa que ja no és una qüestió 
local, sinó que afecta el cor de tots 
i cadascun dels ciutadans que ens 
trobem propers a la península. 
Però no ens podem oblidar que 
tot i que els humans pateixen, els 
seus animals de companyia tam-
bé. El cas de la iniciativa particu-
lar que ha desenvolupat Valencia 
Animals és especialment interes-
sant, ja que es tracta d’un grup 
de voluntaris andorrans que es 
mobilitza a les parts més afecta-
des per enviar material als refu-
gis i protectores animals que no 
són prou visibilitzades, sigui per 
la falta de recursos o manca de co-
municacions en els seus indrets.

Val a dir que d’entre el cente-
nar de voluntaris, s’han adherit 
associacions properes al sector 
com ARPA o Ronronejant, i que 
aquest grup de rescat prioritza 
viatjar als refugis menys visibi-
litzats que han sofert d’igual ma-
nera o inclús més les conseqüèn-
cies de la catàstrofe natural que 
els refugis que han tingut més 
cobertura mediàtica. Una tasca 
valenta i altruista amb la qual 
València Animals posa a dispo-
sició de tothom cinc punts de 
recollida diferents en tres par-
ròquies: la primera es pot dur 
a terme a la Perruqueria Cani-
na Gosnet d’Encamp; la segona 
i tercera a Andorra la Vella a Ho-
tel Les Fonts i a la botiga Bespoke 

Closet, i, en darrer lloc, a la Mas-
sana a la botiga Tibet i al Consul-
tori Veterinari GERD.

Sobre la creació del grup de 
WhatsApp de voluntaris, la vice-
presidenta de l’Associació Res-
catista i Protectista d’Andorra 
(ARPA), Laura Valero, comenta 
a EL PERIÒDIC que la iniciativa 
la va fundar una noia anomena-
da Amaia Ferrer en assabentar-
se de la notícia. «Es va anar difo-
nent a través de les xarxes socials 
i la iniciativa va començar a rebre 
molts voluntaris en poc temps. 
De fet, al grup de WhatsApp vam 
començar sent quatre volunta-
ris i ja som més de 150 els parti-
cipants», destaca la responsable. 

Pel que fa al target del volunta-
riat, fa saber que es dirigeixen en 
especial a tots els refugis «que no 
han tingut ni veu ni vot a causa 
de no poder-se comunicar o per 
manca de visibilitat», un aspecte 
que ha derivat que no els hi arri-
bin les ajudes pertinents. «Estem 
en contacte amb els responsa-
bles de cada refugi per demanar-
lis què els hi cal, ja que s’han que-
dat sense res, la destrucció ha si-
gut d’una magnitut enorme, fet 
que ha provocat que molts ani-
mals s’hagin quedat sense casa 
o perduts», matisa Valero. La si-
tuació d’aquestes mascotes és, 
per tant, «d’una certa complexi-
tat i desorganització», ressalta, 
ja que a moltes d’elles ara se les 
«busca una llar d’acollida, men-
tre no es puguin reestructurar 
en un altre habitatge». .

SOS VALENCIA ANIMALS

Valencia Animals 
es desplaça per 
ajudar els refugis 
menys protegits
Es tracta d’un col·lectiu de 110 voluntaris que 
busquen proveir els indrets més afectats

CATÀSTROFE DANA

Cartell informatiu sobre la iniciativa per ajudar a les associacions animals.

PARIS MAMEGHANI
ESCALDES-ENGORDANY

L’Associació Internacional de Policies també farà un 
enviament el dia 7 i Càritas impulsa diverses accions socials

33 L’Associació Internacional de 
Policies a Andorra (IPA) ha impulsat 
una recollida de material per 
fer arribar a València per ajudar 
als afectats per la DANA. Així, la 
recollida se centralitza des del 
Servei de Circulació d’Ordino on 
es pot deixar el material necessari 
de les 08.00 a les 16.00 hores i fins 

a les 22.00 hores trucant abans 
al 163. Sol·liciten materials com 
mascaretes, guants de treball, botes 
d’aigua, bolquers, llet de nadó en 
brics i medicaments, entre altres.
Finalment, Càritas Andorrana ha 
engegat tres accions per respondre 
a l’emergència provocada per les 
greus inundacions.
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La Policia ha realitzat 247 controls 
durant la recent campanya de vi-
gilància contra la conducció so-
ta els efectes de l’alcohol i les dro-
gues, celebrada entre el 28 d’oc-
tubre i el 3 de novembre. Aquesta 
campanya, coincidint amb el 
període de Tots Sants, ha resul-
tat en la detenció de sis conduc-
tors, majoritàriament residents, 
amb edats compreses entre els 23 
i els 44 anys. Tres d’aquests arres-
tats van estar implicats en acci-
dents de trànsit amb danys ma-
terials en els municipis de Sant 
Julià de Lòria, Encamp i Escaldes-
Engordany. Un altre conductor 
va ser detingut per conduir sota 
els efectes de l’alcohol amb el per-
mís suspès fora de l’horari labo-
ral, la qual cosa va comportar un 
delicte addicional contra l’admi-
nistració de justícia.

Les proves d’alcoholèmia han 
donat com a resultat que qua-
tre dels detinguts superaven els 
1,04 grams d’alcohol per litre de 
sang, arribant fins a 1,88, men-

POLICIA D’ANDORRA

La Policia reforça 
la importància del 
consum zero

Sis detinguts en la campanya de controls 
policials per conduir beguts i drogats

SEGURETAT VIÀRIA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

La Policia ha realitzat 247 controls durant Tots Sants i reforça la importància del consum zero.

tre que dos conductors han su-
perat els 2 grams, amb un mà-
xim de 2,59. A més de les detenci-
ons, s’han imposat cinc sancions 
administratives.

Segons informa el cos policial, 
aquesta campanya forma part 
dels esforços continus per cons-

cienciar i reduir la sinistralitat a 
les carreteres, fent especial èm-
fasi en la perillositat de combi-
nar alcohol o drogues amb la 
conducció. Els controls estan en 
línia amb el pla d’actuació esta-
blert per Justícia, destacant la 
importància del consum zero. .

Nou pas a l’entorn 
digital: Google Wallet

Baró demana per 
l’arribada de temporers

Una app per comunicar-
se amb la ciutadania

Escaldes proposa un 
taller de furoshiki

ACORD PIONER 3 Andorra ha 
fet un pas endavant en el reco-
neixement internacional pel 
desplegament i ús de serveis i so-
lucions digital, gràcies a les ne-
gociacions amb Google. A partir 
d’ahir, l’aplicació Google Wallet 
estarà disponible a Andorra per 
a tots els usuaris per facilitar els 
pagaments sense contacte.

POLÍTICA 3 Baró ha sol·licitat al 
Govern saber si s’ha estudiat la 
possibilitat d’activar un protocol 
per a l’arribada dels temporers i 
en què consisteix. Així mateix, 
ha demanat pel nombre d’efec-
tius que gestiona aquesta arri-
bada i quines són les seves funci-
ons, a més de contemplar la pos-
sibilitat d’augmentar la xifra.

EINA DIGITAL 3 El Comú de la 
Massana ha llançat l’aplicació La 
Massana +, disponible a les prin-
cipals plataformes, com una eina 
integral per facilitar l’accés a in-
formació, tràmits i serveis comu-
nals. L’aplicació permet accedir 
a informació, realitzar tràmits i 
enviar incidències, afavorint la 
comunicació amb la ciutadania.

MEDI AMBIENT 3 Davant l’èxit 
assolit en l’edició passada, el Co-
mú d’Escaldes-Engordany ha 
tornat a programar enguany el 
taller de furoshiki. El furoshiki 
és una tècnica tradicional japo-
nesa de teixit plegat i nusos, la 
qual permet embolicar objectes 
amb tela per evitar l’ús de paper 
i plàstics d’un sol ús.

Breus

LES XIFRES

1,04 GRAMS
Les proves han donat com a 
resultat que quatre dels detinguts 
superaven els 1,04 grams d’alcohol.
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Tota la producció nacional de FE-
DA en energies renovables ha es-
tat ja assignada als segells Llum 
Verda adquirits aquest any. Amb 
les últimes empreses i instituci-
ons que han obtingut aquest dis-
tintiu, l’electricitat generada a 
la central hidroelèctrica i al parc 
solar de FEDA a Grau Roig queda 
completament dedicada a la Llum 
Verda. Tot i això, encara estan dis-
ponibles 124.712 MWh d’electri-
citat certificada d’origen eòlic de 
països veïns, per a noves organit-
zacions interessades a adherir-se 
a la iniciativa.

El segell Llum Verda, atorgat 
per FEDA, és un distintiu per a 
les entitats compromeses amb la 
transició energètica, que certifi-
ca que la totalitat de l’electricitat 
consumida durant l’any prové de 

Per segon any consecutiu, el 
Comú d’Andorra la Vella, a 
través de l’àrea de gestió del 
Pla nacional de residus i abo-
caments, ha organitzat un 
concurs de reciclatge i crea-
ció dirigit a 
infants d’en-
tre sis i dot-
ze anys re-
sidents a la 
parròquia.
Aquesta ini-
ciativa, em-
marcada en 
la Setmana 
Europea de 
la Prevenció 
de Residus 
que se cele-
brarà del 16 
al 24 de no-
vembre, té 
com a rep-
te la creació 
d’un robot 
amb materi-
als reciclats. 
L’objectiu 
del concurs 
és fomentar 
la reutilitza-
ció de materials i conscienci-
ar sobre la importància de la 
gestió de residus de manera 
creativa i divertida. 

La iniciativa busca que els 
infants reconeguin materi-
als reciclables i comprenguin 
que molts residus poden te-
nir una segona vida. Els par-
ticipants hauran de fotogra-
fiar la seva creació i enviar-la, 
abans de les 18.00 hores del 

fonts renovables. Els 69,9 GWh 
d’electricitat hidroelèctrica i els 
1,9 GWh de fotovoltaica produïts 
durant el 2023 ja han estat assig-
nats com a garantia de l’origen re-
novable del consum elèctric de les 
entitats amb el segell Llum Verda. 
És la primera vegada que l’electri-
citat produïda amb fonts renova-
bles al país s’esgota, la qual cosa 
reafirma el compromís de FEDA i 
del teixit econòmic amb la transi-
ció energètica, així com l’èxit del 
segell Llum Verda, que ja compta 
amb l’adhesió de 154 empreses i 
entitats.

Entre les institucions que han 
fet palès el seu compromís amb 
la Llum Verda destaquen el comú 
d’Ordino, el Govern, la Universi-
tat d’Andorra i el Consell General, 
aquest últim va anunciar la setma-
na passada tant l’adquisició del se-
gell com la seva connexió a la xar-
xa de calor de FEDA Ecoterm. .

FEDA esgota 
la producció 
d’energies 
renovables 
Més de 150 empreses i institucions andorranes 
ja compten amb el distintiu ‘Llum Verda’

SOSTENIBILITAT

EL PERIÒDIC
ESCALDES ENGORDANY

Concurs de robots 
reciclats per a infants 
a Andorra la Vella
L’objectiu és fomentar 
la reutilització de 
materials i conscienciar 
la gestió de residus

COMÚ D’ANDORRA LA VELLA

El cartell de l’acció que impulsa el Comú d’Andorra la Vella.

24 de novembre, a l’adreça de cor-
reu electrònic areagestio.pnr@co-
muandorra.ad. Les inscripcions 
han d’incloure el nom i cognoms, 
la data de naixement, el correu 
electrònic i el número de telèfon 
de cada participant.

Els finalistes seleccionats hau-
ran de portar les seves creacions 
al centre cultural La Llacuna per a 
l’entrega de premis. 

El concurs compta amb quatre 
guardons, amb vals regal de 200 i 
100 euros, distribuïts en dues ca-

FEDA

Més de 150 empreses i institucions andorranes consumeixen electricitat renovable certificada.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

tegories. Les bases es poden con-
sultar i descarregar al web andor-
ralavella.ad o trucant al telèfon 
730 035.

Des del Comú d’Andorra la Ve-
lla s’ha tornat a impulsar la ini-
ciativa tenint en compte l’èxit de 
l’edició anterior, que va comp-
tar amb la participació d’una cin-
quantena de joves creatius i com-
promesos amb el medi ambient. .
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
https://www.calameo.com/subscriptions/7817946
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/subscriptions/7682848
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Amb la baixa de Shannon Evans, 
el MoraBanc Andorra ja es va 
plantejar acudir al mercat per 
suplir-lo temporalment, tot i 
que l’èxit en l’operació va anar 
esvaint aquestes opcions. De to-
tes maneres, la porta a un nou fi-
xatge sempre s’ha quedat ober-
ta al club tricolor, i vista la llista 
de noms a la infermeria, tots en 
la posició de base, el club ha de-
cidit incorporar a Nikola Radice-
vic per dirigir el joc durant dos 
mesos. De fet, la seva incorpora-
ció es va fer oficial ahir a la tar-
da, i el GM de l’entitat, Francesc 
Solana, va valorar que es tracta 
d’un jugador que «ens ajudarà 
en la direcció on, en aquest mo-
ment, tenim molts problemes».

Nascut a Cacak fa 30 anys, Ra-
dicevic estava sense equip des-
prés d’un darrer pas pel Cedevita 
Olimpija eslovè, en el qual va mi-
litar el curs passat. Bona part de 
la seva trajectòria esportiva, pe-
rò, l’ha fet per l’ACB: Betis, Gran 
Canària, Múrcia i Bilbao. L’ex-
perimentat base d’1,97 metres, 
doncs, va començar el seu periple 
espanyol a Sevilla, on s’hi va estar 
cinc anys – des del 2012 al 2017 – 
i sent en el darrer quan va signar 
millors xifres: 9,3 punts per par-
tit, 2,4 rebots i 2,7 assistències en 
28 partits. Després va marxar a 
l’Estrella Roja de Belgrad durant 
un curs, en el qual no va arribar 
a jugar ni una quinzena de duels 
amitjanant 2,7 punts, per tornar 
a fer les maletes cap a Espanya.

Va aterrar a Gran Canària per 
estar-hi durant dos anys i mig, 
amb un intermedi de sis mesos al 

El serbi arriba per ser director d’orquestra durant dos mesos vistes les lesions a la posició

@NIKOLA_RADICEVIC_

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

MERCAT DE FIXATGES - ACB

Esports

LES ESTADÍSTIQUES (MITJANA)

Betis

UCAM Múrcia

Gran Canària

Trefl Sopot

Bilbao Basket

Estrella Roja

Promitheas Patras

Dolomiti de Trento

Panevežio Lietkabelis

Cedevita Olimpija

PARTITS 91
PUNTS 4,7

2
2,0

53
4,7

9
9,6

28
6,2

14
2,7

4
3,5

6
9,3

30
8,6

13
4,1

REBOTS 1,1
ASSISTÈNCIES 1,5

0,0
1,5

1,2
1,9

3,3
5,3

1,5
3,1

1,2
2,0

1,5
1,5

2,2
4,3

1,7
3,8

1,1
3,3

Dolomiti de Trento (Itàlia, en què 
només va ser present en sis matxs 
– 9,3 punts de mitjana, 2,2 rebots 
i 4,3 assistències –. A l’illa de l’ar-

x i p è -
l a g  c a -
nari, sota 
les ordres 
de Luis Casimiro, 
Víctor García i Fo-
tis Katsikaris, va ju-
gar 47 duels a la lliga 
domèstica – 4,7 punts, 
1,2 rebots i 1,9 assistèn-
cies – i sis més de play-off 
el primer any. Posteriorment 
va signar per l’UCAM Múrcia, 
només jugant dos partits amitja-
nant 16 minuts i dos punts.

Més tard va marxar mitja tem-
porada al Promitheas Patras grec 
i al Trefl Sopot polonès, i després 
un curs al Panevežio Lietkabelis 
letó, en el qual va signar un dels 
seus millors anys caient a la final 
del play-off contra el Rytas, pe-
rò jugant 30 matxs amb 21,2 mi-
nuts, 8,6 punts i 3,8 assistències 
per duel. El seu darrer pas per la 
Lliga Endesa va ser amb el Bilbao 
Basket, també amb una bona ac-
tuació, 6,2 punts, 1,5 rebots i 3,1 

assistències, abans de re-
caure al Cedevita Olimpija per 
jugar tots els partits del play-off 
que els seus van vèncer per coro-
nar-se amb l’1. SKL. .

Nikola Radicevic signa pel MoraBanc



Esports22 Esports Dimecres, 6 de novembre del 202422

La dupla formada per Joan Vi-
nyes i Jordi Mercader va ser un 
dels principals atractius de l’úl-
tim ral·li del Campionat d’Espa-
nya de vehicles històrics que es 
va disputar el darrer cap de set-
mana a Galícia, dins del marc 
del Ral·li Rías Altas Històric. En 
aquesta ocasió, l’equip va pren-
dre sortida a la categoria Rally-
Car Festival amb el Suzuki Swift 
S1600, amb el qual van aconse-
guir nombrosos èxits fa una dè-
cada, tot i que el resultat no va 
ser el mateix en aquesta ocasió.

Vinyes i Mercader van mos-
trar molt aviat la seva rapidesa 
i van marcar el millor temps ab-

A tocar de l’inici de la fase de 
grups de l’Eurocopa, la selec-
ció de futbol sala té aquesta 
setmana els dos amistosos 
contra Moldàvia, tot per aca-
bar de polir els darrers ser-
rells de cara la cita continen-
tal. En aquest sentit, el capi-
tà del combinat que dirigeix 
Talin Puyalto, Aitor Rubio, 
va fer ahir una crida a l’afi-
ció esmentant que necessi-
ten el seu suport en aquest 
any tan important per a l’es-
port del 40x20. «L’afició co-
lla sempre en moments pun-
tuals i és molt important per 
a nosaltres, i en partits com-
plicats contra rivals d’un ni-
vell superior és clau», va afe-
gir al respecte el porter del 

solut en el primer tram del dia, 
fent així honor a la condició de 
favorits. Tot i això, en el recor-
regut d’enllaç, uns problemes 
amb els frens van provocar que 
la parella no pogués prendre la 
sortida a la segona especial del 
dia. Després de passar per l’as-
sistència per reparar l’avaria, 
es van tornar a incorporar a la 
caravana del ral·li a l’etapa de 
la tarda, on de nou van tornar 
a marcar el millor temps en el 
cinquè i sisè tram abans que es 
tornessin a reproduir els proble-
mes de frens que els van obligar 
a la retirada definitiva. Cal des-
tacar que tot i la bona climato-
logia, l’exigència dels trams, set 
en total, va provocar l’abando-
nament de fins a 27 conjunts. .

Vinyes abandona 
el Rías Altas 
Històric per una 
avaria als frens
El pilot andorrà va tornar a fer dupla amb Jordi 
Mercader al volant del Suzuki Swift S1600

CURS 2024/25 - AUTOMOBILISME AMISTÓS INTERNACIONAL

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Aitor Rubio fa una 
crida a l’afició per 
animar a la selecció
El capità assegura 
que necessiten el seu 
suport en aquest any 
«tan important»

FAF

‘Uri’ Rodríguez xutant a porta en un entrenament de la selecció.

Sideco Encamp.
En darrer lloc, Rubio va desta-

car els resultats de la selecció en 
els darrers anys. «Portem dues o 
tres temporades assolint resul-
tats molt rellevants que ens han 
permès jugar una ‘Main Round’», 
va dir, repetint la necessitat de ca-
lor dels aficionats «per preparar 
el que ens arriba el mes vinent». .

FOTOESPORT

Joan Vinyes al volant del Suzuki Swift S1600 durant la cita.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

EL CALENDARI DE L’EURO

CASA

FORA

AND - Portugal (13/12)

Macedònia del Nord - AND (18/12)

AND - Països Baixos (05/02)

Països Baixos - AND (01/02)

AND - Macedònia del Nord (12/03)

Portugal - AND (07/03)
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https://www.bca.ad/
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Ariadna de la Riva va ser l’única 
jugadora d’Andorra que va pren-
dre part al Mallorca Chess Wo-
man, competició que va constar 
de cinc rondes a un ritme de 60 
minuts més 30 segons d’incre-
ment per jugada i en la qual la 
tricolor va assolir el novè lloc.

L’escaquista va 
assolir tres punts de 
cinc partides jugades

Ariadna de la Riva acaba novena 
al Mallorca Chess Woman

CURS 2024/25 - ESCACS

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

ticipants, però no va superar la 
quarta posició que va assolir en 
la seva anterior a la prova, ara fa 
dos anys, quan va ser quarta.

L’andorrana va obtenir tres 
punts de cinc partides juga-
des, obtenint un augment d’1,8 
punts d’elo. Tal com van esmen-
tar des de la federació, la se-
va única derrota va arribar ar-
ran del cansament de competir 
durant tot el cap de setmana, 
doncs el torneig «requeria resis-
tència per poder aguantar les 
partides», i cal fer esment a les 
taules que va assolir contra la 
número tres del rànquing. .

FEDERACIÓ D’ESCACS VALLS D’ANDORRA

Ariadna de la Riva enfront de la mallorquina Cristina Sureda.

Segons van indicar des de la Fe-
deració d’Escacs Valls d’Andor-
ra, el certamen ha servit a l’esca-
quista com a entrenament per a 
futurs esdeveniments. A més, cal 
destacar que de la Riva va millo-
rar plaça envers el rànquing, en 
el qual era desena de les 22 par-

P.F.Q.
ESCALDES - ENGORDANY

El passat cap de setmana va 
tenir lloc l’Open de Navarra, 
amb la participació del Ta-
ekwondo Club Andorra en 
categoria cadet, júnior i sè-
nior, i amb molt bons resul-
tats. Haizea Martínez es va 
proclamar campiona en jú-
nior -63 kg «després de tres 
combats molt treballats», 

Martínez i 
Liñán vencen 
a l’Open de 
Navarra

TAEKWONDO
TAEKWONDO CLUB ANDORRA

Haizea Martínez al podi.

El certamen 
mallorquí ha servit 
a l’andorrana com a 
entrenament per a 
futurs esdeveniments

Per la seva part, Zoe Tolsau 
es va endur el bronze en 
categoria sènior -63 kg

segons van indicar des del 
club, i Isona Liñán va repetir 
fita en -47 kg també amb tres 
lluites «amb molta qualitat 
tècnica». En darrer lloc, cal 
destacar la participació de 
Zoe Tolsau, qui es va fer amb 
el bronze en sènior -63 kg. .

https://www.elperiodic.ad/monografics/business/pagina/1


el Periòdic News

The Consul Major of Ordino, 
Maria del Mar Coma, justified 
the modification of the urban 
planning regulations, explai-
ning that the changes in the 
surfaces of the homes respond 
to the needs of young people, 
the elderly and single-parent fa-
milies who want to continue re-
siding in the parish. Coma ma-
de these statements in response 
to the criticism of Enric Dolsa, 
councilor of Units per Ordino, 
during the session of the Muni-
cipal Council held this Monday, 
in which the new town plan-
ning plan was provisionally ap-
proved. Dolsa had expressed his 
concern about the reduction of 
surfaces, which, according to 
him, «could increase popula-

The Consul Major of Ordino defends adaptation to social needs
ANA/E.M

Opposition councilors Enric Dolsa and Jordina Bringué, during the Municipqal Council session held this Monday.

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

1972, arguing that «today the-
re are single-parent families or 
elderly people for whom a 90 
m² apartment is excessive». cri-
ticize the change of position of 
Units per Ordino, which initia-
lly showed itself in favor of a res-
trictive plan, but now expres-
ses disagreement, while reite-
rating that the modifications 
to the POUP have been made 
«with a conscience, complying 
with the legality and convinced 
of the work done».

In relation to the growth are-
as, the junior consul, Eduard 
Betriu, explained that the plan 
is committed to a «balanced 
and necessary growth for the 
parish», adding that the urban 
planning parameters of areas 
close to the urban center, such 
as the old town, have not been 
modified, but that changes ha-
ve been introduced in the agri-
cultural and livestock areas. For 
example, the minimum plot 
has been reduced from 3,000 to 
2,500 m², with the aim of mini-
mizing the environmental im-
pact. A buildable volume of 450 
m² and a maximum height of 
10.5 meters per plot has also be-
en established, to meet the ne-
eds of small owners.

The owners’ allegations will 
be reviewed soon, and Coma ex-
pressed his confidence in the le-
gality of the plan, although he 
acknowledged that the owners 
could appeal to the Batllia. «If 
we are not right, we will have to 
accept it», he concluded. .

ENRIC DOLSA

«We believe that the reduction of the 
surface area could increase the population 
density in the parish»

«With the new POUP, small owners are 
harmed, since few of them have plots 
of 3,000 m2».

COUNCILOR OF UNITS PER ORDINO

Dolsa and Bringué question the 
POUP for the increase in density

MODIFICATIONS IN URBAN REGULATIONS

tion density.» Coma, however, 
dismissed these allegations, as-
suring that «the reduction in 
small apartments, such as tho-
se of 40 m², will be compensa-
ted by others of up to 90 m², so 
the population density will not 
be affected».

Faced with the complaints of 
Units per Ordino, Dolsa affir-
med that the new POUP «favors 
certain owners» considering it 
unfair, since «small owners are 

harmed, since few have plots of 
3,000 m² to build there». He al-
so hinted that the regulations 
seem designed to benefit speci-
fic owners, recalling that, since 
1972, the rule that prohibited 
the construction of apartments 
of less than 65 m² was maintai-
ned.

Coma defended the need to 
adapt the regulations to cur-
rent family realities, which are 
very different from those of 
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The General Council and the Uni-
versity of Andorra signed the first 
collaboration agreement to offer, 
from the beginning of next year, 
a course that will make it possible 
to delve deeper into the history of 
Andorran parliamentarism and 
the historical evolution of the Ge-
neral Council. The signing of the 
agreement took place this Mon-
day at noon at the Casa de la Vall, 
with the presence of the general 
trustee, Carles Ensenyat, and the 
rector of the UdA, Juli Minoves. 
The course, entitled “The General 
Council of Andorra: past and pre-
sent of a European parliamentary 
institution (13th-21st centuries)”, 
offers a transversal training expe-
rience with a mixed methodology 
with classes and activities at the 
General Council.
Ensenyat emphasized that «it is an 

CONSELL GENERAL

The program will 
explore the 800 
years of evolution of 
parliamentarism

The UdA offers a pioneering course 
on the history of the General Council

HISTORICAL MEMORY

ELENA HERNÁNDEZ
ANDORRA LA VELLA

opportunity to publicize the Ge-
neral Council, the oldest uninter-
rupted parliament in the world». 
For his part, Minoves highlighted 
«the large number of experts», 18 
in total, who will teach the cour-
se with the aim of «generating 
knowledge and science around a 
fundamental institution for our 
country». .

The General Council and the UdA offer a pioneering course on the history of Andorran parliamentarism.

CARLES ENSENYAT JULI MINOVES

«It is an opportunity to 
publicize the General Council, 
the oldest uninterrupted 
parliament in the world»

«The goal is to generate 
knowledge and science 
around a fundamental 
institution for our country»

GENERAL TRUSTEE RECTOR OF THE UDA

http://www.immo-laportella.com/
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https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
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Farmàcies de guàrdia

Dimecres 6 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dijous 7 
F. Pasteur

 Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dimarts 8 
F. Galeno 2 

Av. Meritxell 91 
Andorra 

Tel. 820107

Dimecres 9 
F. Guitart 

C/ Prat de la Creu 59-65 
Andorra la Vella

Tel. 825033
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
El Trànsit

13:00
El camí de la vida, amb Àlex Rovira: 
Jenny Moix

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòries d’arxiu: Rutes, amb Sebas-
tià Vidal: Ruta del romànic i medieval

21:50
Quixots, amb Nil Forcada: El cel és blau

22:00
La Companyia, amb Xavier Albert

22:45
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

23:45
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

01:00
Àrea Andorra Difusió

Roda de premsa posterior 
al consell de ministres17.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


CUPHEAD
XBOX ONE / PC / PLAYSTATION 4 / NINTENDO SWITCH

DESENVOLUPADOR:

VALORACIÓ PERSONAL

GÈNERE:

DATA DE LLANÇAMENT:

DISTRIBUÏDOR:

Studio MDHR

Plataformes, Run and Gun

29 de setembre de 2017

Studio MDHR

Videojocs Dimecres, 6 de novembre del 202430

PUNTUACIÓ

PARIS

MAMEGHANI

8.9

Cuphead i Mugman són dos 
germans que viuen amb el 
vell Tetera. Un dia, els hi dona 
per fer una visita al Casino del 
Diable. Portaven una ratxa 
perfecta i el Diable els va dir 
que si guanyaven la darrera 
ronda es convertirien en els 
nous amos del Casino, però 
que en cas de perdre, les seves 
ànimes quedarien relegades 
al dimoni. Cuphead accepta 
l’aposta i perd, però el Diable 
els podrà perdonar a canvi de 
matar a tots els seus deutors.

Sens dubte, un dels títols dels quals més he gaudit. La combinació 
d’una dificultat certament alta, amb la d’uns enemics de dibuixos, 
fa de Cuphead una obra mestra digna de qualsevol jugador amb 
ganes de patir una mica. Si t’agraden els jocs de plataformes, és 
un dels indispensables. L’emoció està assegurada; els crits i la 
desesperació, també. Ara bé, derrotar a cadascun dels temibles 
enemics finals d’aquest joc compensa tant que no podràs parar.

SINOPSI

Dificultat

Jugabilitat

Gràfics

Ambientació

Banda sonora

Recomanació

STEAM

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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